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گــروه علمــی و آموزشــی-  
پیــکاپ T8 یکــی از محصولات گروه 
خودروســازی JAC اســت که امسال 
توســط کرمان موتور وارد بــازار ایران 

خواهد شد. 
باتوجه به تداوم و تشــدید تحریم 
ها و متعاقب آن کاهش فعالیت برندهای 
خارجــی در کشــورمان، حضــور یک 
پیکاپ بروز می تواند تنوع این بخش را 
بهبود دهد. با توجه به قطعی شدن حضور 
تــی8 در ایران نگاهی به ویژگی های این 

خودرو خواهیم داشت. 
جک در پیام تبلیغاتی این محصول 
خود به زیبایی ظاهری، قدرت، ایمنی و 
راحتی بالا هنگام رانندگی تاکید داشــته 

است.
طراحی

همانطور که در تصاویر مشاهده می 

کنید؛ تی8 به عنــوان یک پیکاپ چینی 
اولین ویژگــی مثبت خود را در طراحی 

به نمایش می گذارد.
 اینجا برخــاف اکثر محصولات 
هموطــن خود درگیر ارائه یک مجموعه 
غــول پیکر و اغــراق آمیز)که معمولا به 
دلیل پیشــرانه های ضعیف محصولات 
کارامدی نیز نیستند( در ابعاد نبوده بلکه 
تاش کــرده تا ویژگی هــای برتر یک 
پیکاپ را در چارچوب هشــتمین پلتفرم 
بیــن المللی خود عرضه کند. چراغ های 
اصلــی ترکیبی از هالــوژن و ال ایی دیی 
دارنــد که در قالب یک الگوی مناســب 
جانمایی شــده اند و فاصلــه بین آنها را 
یک گریل)جلوپنجــره( کاما کرومی و 
لوگوی بزرگ JAC پر کرده اســت. با 
توجه به توسعه گریل، عما بامپر)سپر( 
به قسمتی یکپارچه از دماغه تبدیل شده 

که قابل تفکیک نیســت. در پایین ترین 
قســمت بامپر چراغ های مه شکن قرار 

گرفته است.
مجموعــه عناصری که نــام برده 
شدند؛ به شــکل گیری دماغه ای تقریبا 

مناسب کمک کرده اند. 
یکی از ضعــف های نمای جلو را 
باید به خط برش درپوش موتور، مســیر 
دایره ای طی شده روی دماغه و هودلاین 
های )خطوط روی درپوش موتور( غیر 
موثر آن مربوط دانســت که می توانست 

بهتر از این باشد. 
با حرکت به ســمت نمای جانبی؛ 
مجددا با ترکیبی مناسب و متناسب روبرو 
می شــویم که با هال پاســتیکی بالای 
فندرها)گلگیــر(، رکاب فلزی بزرگ و 
گارد قسمت بار بر ویژگی های آفرودی 

آن تاکید شده است. 

در نمــای عقب؛ چراغ های اصلی 
طراحی مســتطیلی عمــودی دارند اما 
طراحان جک بــا افزایش عرض چراغ 

روی بدنــه بر زیبایــی کار  افزوده 
انــد. رینگ هــای آلومینیومی 
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اینچی هستند و با لاستیک های 265/60 
هماهنگ شده اند.

از منظــر ابعاد این محصول برابر با 
5325 میلیمتر در طول، 1880 میلیمتر در 
عرض و 1830 میلیمتر در ارتفاع توسعه 
یافته است. فاصله بین محورهای آن نیز 
برابر با 3090 میلیمتر است. عدد مربوط 
به فاصله محورها و توســعه آن چند کد 
مهــم را در اختیار مخاطب قرار می دهد: 
اول آنکه این محصول فضای مناسبی را 
در کابین پیش روی سرنشــین قرار می 
دهــد و دیگر آنکه ثبات و پایداری روی 
جاده در راســتای رانندگــی باکیفیت را 

تضمین می کند.
کابین 

جک همانطور که در وب ســایت 
خود اشــاره کرده؛ مــی خواهد فضای 
داخلی یک ســدان را برای این محصول 
خــود ارائه دهد یعنی تاکید بر فضای باز 

و راحتی بالای کابین.
بدین منظور قسمت های زیادی از 
جزئیــات داخلی از مواد دارای بافت نرم 
تولید شــده اند و صندلی ها نیز روکش 
چرمی باکیفیتی دارند. استراحتگاه دست 
راننده، کنســول دو بخشــی هماهنگ با 
رنگ تریم، نگهدارنده لیوان، اســتارت 
دکمــه ای، نمایشــگر دیجیتــال بیــن 
نشــانگرهای آمپر، بلوتوث، نمایشــگر 
لمســی اصلی ویژه تنظیمات 

سیستم ســرگرمی، تهویه اتوماتیک و ... 
از جمله امکانات کابین است.

ایمنی
از ویژگــی هــای ایمنــی ایــن 
محصول باید به کــروز کنترل، دوربین 
360 درجــه، ورود بدون کلید، دســتیار 
حرکــت در ســربالایی، کنتــرل کننده 
ســرعت الکترونیک)سیســتم پایداری 
الکترونیکی(، ABS و EBD، هشــدار 
خروج از خط و دســتیار حفظ خودرو 
بین خطــوط، دو ایربگ، سنســورهای 
پارک جلو و عقــب، ضبط کننده ویدئو 

از مسیر و ... قابل اشاره است.
پیشرانه

تــی8 با توجه بــه تریم دارای 

نســخه های بنزینی و دیزل است. نمونه 
بنزینــی از پیشــرانه 2 لیتــری توربو با 
اســتاندارد آلایندگی یورو 5 استفاده می 
کند. میزان خروجی 188 اســب بخار و 
گشــتاور 290 نیوتن متر محاســبه شده 
اســت. ایــن مجموعه با جعبــه دنده 6 

سرعتی دستی هماهنگ شده است.
سامانه تمام چرخ محرک برای این 

تریم فعال است.
در نمونــه دیزل نیز از پیشــرانه 2 
لیتری سی تی آی استفاده شده که میزان 
خروجی آن 150 اســب بخار و گشتاور 
360 نیوتن متر است.ظرفیت باک 76 لیتر 

اعام شده است.
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گــروه علمــی و آموزشــی-  
وزیرآمــوزش و پرورش گفــت: منتقدان 
بازگشــایی مدارس در روزهای کرونایی 
تمهیدی را برای اســتمرار آموزش داشــته 

باشند.
منتقــدان بازگشــایی مدارس 
تمهیدی برای استمرار آموزش داشته 

باشند
محسن حاجی میرزایی وزیر آموزش 
و پــرورش اظهار کــرد: مهم ترین و نگران 
کننده ترین مخاطره ای که بر اثر کرونا در کنار 
مخاطره ســامت به وجود آمد، به موضوع 

آموزش مربوط می شود.
وزیر آموزش و پرورش با اشــاره به 
اینکه بــه تدریج جامعه با تکیه بر نیرو های 
توانمند موقعیت های خودش را پیدا کرده و 
کسب و کار رونق پیدا کرد، گفت: این روز ها 
در فضای رسانه ای مورد نقد قرار می گیریم 
که چرا ســال تحصیلی را آغاز کردیم، آیا ما 
نگران سامت دانش آموزان و دانشجویان 

نیستیم.
حاجی میرزایی تاکید کرد: با مســاله 
بزرگ اجتماعی مواجه هستیم و کسانی که 
عاقه مند به حل مساله هستند باید راه حلی 

بگویند که به استمرار آموزش کمک شود.
وزیــر آمــوزش و پــرورش گفت: 
مطالعات متعددی در دنیا نشــان می دهد که 
اختال آموزشی پلن های اجتماعی را سست 
می کند و به مهارت های اجتماعی آســیب 
می زند، ضمن آنکه با بیماری های جسمی و 
روحی همراه است و حتی اثرات عمیق تری 

نسبت به کرونا خواهد داشت.
هیچ دانــش آموزی  از آموزش 

محروم نخواهد بود
او افزود: در تمام دنیا کشــور ها تاکید 
بر شــروع سال تحصیلی دارند و ما هم سال 
تحصیلی را آغاز می کنیم، به نگرانی خانواده ها 
اهمیت دادیم و هیچ الزامی نداشــتیم برای 
حضور دانش آموزان در مدارس، بلکه خود 
را موظف کردیم که آموزش را در دسترس 
همه آحاد جامعه قرار دهیم البته به انتخاب 

خانواده ها احترام می گذاریم.
حاجی میرزایــی بیان کــرد: اگر از ما 
بپرسند که کدام آموزش را ترجیح می دهید 
می گوییم آموزش حضوری کارکرد گسترده 
تــری دارد، اما اگر امکان آموزش حضوری 
نباشــد، آمــوزش غیرحضــوری داریم و 

امکانات برای هر گونه آموزش وجود دارد، 
براساس پیش بینی های ما هیچ دانش آموزی 

محروم از آموزش نخواهد بود.
او گفــت: دوســتان بداننــد که ما به 
سامت اهمیت بســیار زیادی می دهیم و 
در سامت هم معیار ما فرماندهی سامت 
کشور است، مثل هر موضوع دیگری قطعا 
نظرات گوناگونی وجود خواهد داشت، اما 
ما به مسئولان سامت کشور اعتماد می کنیم.

حاجــی میرزایی با اشــاره به اینکه 
دستورالعمل های بهداشتی از سوی وزارت 
بهداشــت را به مدارس اعام کردیم، اظهار 
کرد: در سطح دانشگاه ها هم امکانات مورد 
نیاز را فراهم کردیم و تمهیداتی اندیشــیده 
شــده اســت تا دانشــجویان هم در محل 

تحصیل خود حضور داشته باشند.
وزیر آمــوزش و پرورش تاکید کرد: 
اگر در کشوری اختال در فراگیری آموزشی 
ایجاد شود، آن کشور توانایی مقابله موثر با 
پدیده های نو را از دست می دهد و جامعه ای 
که فراگیری با اختال مواجه اســت دچار 
عیب و نفص می شــود. او با اشاره به اینکه 
رمز تمایز جوامــع از هم در تنوع فراگیری 
اســت، گفت: بنیانی ترین شکل عدالت در 
بستر فراگیری شکل می گیرد و دسترسی با 
کیفیت همه اقشار به آموزش است که زمینه 
نابرابری در قدرت، ثروت و منزلت را اصاح 
می کند و از اینجا نا برابری ها شکل می گیرد، 
اگر می خواهیم جامعه کارآمد داشته باشیم 

باید روی یادگیری تمرکز کنیم.
وزیــر آموزش و پرورش بیان کرد: به 
میزانی که یادگیری عمیق تری داشته باشیم 
می توانیــم از اســتقال و ارزش های خود 
محافظت کنیــم، نمی توانیم امر آموزش را 
تعطیل کنیم و کم اهیمت بدانیم و لذت باید 
همه تاشمان را بگذاریم تا جریان یادگیری 
در جامعه قوت بگیرد، آنچه به جامعه شادابی 

می دهد همین موضوع است.
حاجی میرزایی با اشاره به توجه رهبر 
معظم انقاب به دانشگاه های شهید رجایی 
و فرهنگیــان، گفت: گاهی اوقات زمانی که 
مورد توجه قرار می گیریم به حدی مسحور 
می شویم که یادمان می رود چرا مورد توجه 
بودیم، ساختار و ساختمان این دانشگاه ها که 
با سایر دانشگاه ها تفاوتی ندارد، تفاوت این 
است که این دانشگاه ها به وجود آمده اند تا 
معلــم تربیت کنند، بین عالم و معلم تفاوت 

است.
با اجرای ســند 2030 در کشور 

مقابله می کنیم
وزیر آمــوزش و پرورش گفت: اگر 
می خواهیم ببینیم ســند تحول اجرایی شده 
اســت یا نه باید از خودمان بپرســیم، همه 
در این امر مســئول هستند، مطالبه گری امر 
پسندیده ای اســت، اما در فرهنگ دینی ما 
در کنار مطالبه گری مســئولیت پذیری هم 
اهمیــت دارد. حاجی میرزایــی گفت: در 
آموزش و پرورش هیچ مسئولی دنبال 2030 
نیست و اجرای این سند تهمت به آموزش و 
پرورش است، اگر کسی در جایی اشتباهی 
کرد باید مصداقی مطرح شود، اجازه ندهیم 
که مرجع صاحیت دار جامعه خدشــه دار 
شود. هر جایی در سراسر این سرزمین سند 
2030 اجرا شــد بــا آن مقابله می کنم. همه 
مسئولان آموزش و پرورش مطیع فرمایشات 
مقام معظم رهبری هستند و همه ما عاقه مند 

هستیم تا اهداف انقاب تحقق پیدا کند.
حاجی میرزایی خطاب به مســئولان 
دانشگاه های شهید رجایی و فرهنگیان گفت: 
خودمان را از قید و بند رویه سایر دانشگاه ها 
رها کنیم و طرحی نو داشــته باشیم، به شما 
موهبت داده شده است و یکی از بزرگترین 
موهبت ها این اســت که به نظام آموزش و 

پرورش متصل هستید.
او درباره اجزای ســند تحول بنیادین 
گفت: هیچکــس را در آموزش و پرورش 
نمی توان متهم به کنار گذاشــتن سند تحول 
بنیادین کرد، اما ممکن است در مواردی برای 

اجرای آن برخی ها به بیراهه رفته باشند.
وزیــر آمــوزش و پــرورش افزود: 
مسیر هایی که رفتیم نیازمند نقد عمیق تری 
است، اما معتقد هستم در همین موضوع سند 
تحول بنیادین تربیت معلم موضوع مهمی 
است و معلم جانشین تمام نداشتن هاست.

او ادامه داد: باید راندمان دانشگاه های 
تربیت دبیر و فرهنگیان به طریقی باشــد که 
ارزیابی کنیم چقدر در تربیت معلم موثر بوده 
اند، اگر دنبال آن هســتیم که در این دانشگاه 
ها برای هیئت علمی ها مسیر ارتقا بیابیم باید 
روش دیگری انتخاب کنیم چرا که هیچکس 
باری که بر دوش این دانشگاه هاست را ندارد 
و همه سرمایه خانواده ها یعنی فرزندانشان 

دست ماست.
وزیر آموزش و پرورش یادآوری کرد: 

اعتقــاد دارم که هدفمان فاصله داریم و باید 
طرحی نــو در اندازیم و آرایش جدیدی به 
خود بگیریم، دانشــجویی که وارد دانشگاه 
فرهنگیان و شهید رجایی می شود روزی باید 
خارج شود که بازنشسته شده است، عزت 

در تعامل و رفت و آمد دانشجویان است.
20 تا ۸0درصد دانش آموزان در 

مدارس حاضر شدند
در ادامــه وزیر آموزش و پرورش در 
حاشیه بازگشایی دانشگاه های فرهنگیان و 
شهید رجایی و در جمع خبرنگاران گفت: 
کســانی که ما را توصیه به تعطیلی مدارس 
دارنــد، راه حلی درســتی ارائه نمی کنند و 
آن ها که سیاســت ها را نقد می کنند راه حل 
آن ها برای اســتمرار آموزش چیست؟ آیا 
سیاســت متفاوتی از آنچــه درآموزش و 
پرورش وجود دارد پیشــنهاد می کنند، ما به 
جای اجبار خانواده مجموعه خودمان را ملزم 
کردیم که آموزش را در دسترس قرار دهیم 
و بر همین اســاس آموزش های حضوری 
و غیرحضوری در نظر گرفتیم همچنین به 
تشخیص خانواده ها احترام گذاشتیم و الزامی 
به حضور دانش آموزان در مدرسه نداشتیم. 
او ادامه داد: راه حل سنجیده آن است ضمن 
آنکه به ســامت اهمیت دهیم به نیاز های 
آموزشــی دانش آموزان توجه شود و اختیار 

تصمیم گیری را به خانواده ها دهیم.
وزیر آموزش و پرورش با اشــاره به 
اینکه در 2 هفته گذشته همه مدارس ما فعال 
بوده اند، گفت: در برخی مدارس از 20 تا 80 
دانش آموزان آمده اند و گروه بندی شــدند، 
ســاعات تدریس را کوتاه کردیم همچنین  
دســتورالعمل های وزارت بهداشت را هم 
مــورد توجه داشــتیم. حاجی میرزایی بیان 
کرد: بیش از 15 هزار مدرســه مورد بازدید 
قــرار گرفت و بیــش از 75 درصد رعایت 
دستورالعمل ها را داشتیم البته  برخی مدارس 
اخطار گرفتند همچنین بــه انجمن اولیا و 
مربیان گفتیم که بر مدارس نظارت کنند که 
البتــه ما همه اســباب کار را فراهم کردیم و 

بدون آنکه اجبار وجود داشته باشد. 

منتقدان بازگشایی مدارس تمهیدی برای استمرار 
آموزش داشته باشند

وزیر آموزش  و پرورش:

تی8؛ محصول جدید JAC وارد بازار ایران می شود؛
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گــروه علمی و آموزشــی- با 
افزایش ظرفیت ها در نسخه جدید شبکه 
آموزشی دانش آموز امکان انجام تکالیف 

دانش آموزان در شبکه شاد فراهم شد.
در شــرایط کرونایی و ضرورت 
رعایــت پروتکل هــای بهداشــتی و 
به منظور پیشــگیری از ایجــاد وقفه در 
فرآیند آموزش دانش آموزان، در آستانه 
بازگشایی مدارس و آغاز سال تحصیلی 

از نسخه جدید شاد رونمایی شد.
از  یکــی  تکلیــف  آنجاکــه  از 
مهمتریــن روش های کمک به یادگیری 
و تثبیت آموخته های دانش آموز اســت؛ 
این ســرویس در راســتای پیشــرفت 
دانش آموز به معلــم کمک می کند تا از 
وضعیت یادگیــری دانش آموز و نقاط 

ضعــف و قــوت وی در دروس مطلع 
شود؛ سرویس تکلیف برای معلم شامل 
3 بخــش تکالیف در جریان، تکالیف به 
اتمام رســیده و ثبت تکلیف جدید ارائه 

شده است.
معلم می تواند بــا انتخاب کاس 
و درس خــود پس از تعییــن عنوان و 
مشخصات، تکلیف را ثبت کند؛ تکلیف 
ایجــاد شــده در قســمت تکالیف در 
جریان قرارگرفتــه و پس از اتمام زمان 
و تاریخ فعال بودن، به قســمت تکالیف 
به اتمام رســیده اضافه می شود تا معلم 
ضمن مشاهده پاســخ های ارسال شده 
دانش آموزان، تصحیح و نمره دهی به آن 
بتواند پاسخ صحیح تکلیف را بارگذاری 
کرده و با ارســال مجدد آن به کاس ها و 

مدارس دیگر تعامل خود را با ســرویس 
ارائه شده افزایش دهد.

ایجاد و تعریف تکالیف توســط 
معلمــان، امکان دسترســی هر معلم به 
دانش آموزان کاس های خود و پیگیری 
تکالیــف آن ها، امکان ارســال ســؤال 
به صورت فایل، امــکان ضمیمه نمودن 
پاسخ به صورت فایل توسط دانش آموز، 
امکانضمیمــه نمودن فایل پیوســت به 
ســؤالات به صورت تصویــر، صدا و یا 
فایل توسط معلم، امکان تصحیح تکلیف 
توسط معلم و ثبت نمره، امکان مشاهده 
نمره تکلیف، از ویژگی های ســرویس 
تکلیــف الکترونیکــی شــاد به منظور 
تســهیل فرایند ارائه، دریافت و ارزیابی 

تکالیف است.

امکان انجام تکالیف دانش آموزان در شبکه شاد فراهم شد
گــروه علمــی و آموزشــی- 
مشــخصات تبلــت اندرویــد جدیــد 
سامســونگ برای مصارف صنعتی فاش 
شده که دارای نمایشگر 8 اینچی و باتری 

5050 میلی آمپری است.
به نظر می رسد شرکت سامسونگ 
قصد دارد به زودی تبلت »گلکســی تب 
اکتیو3« را رونمایی کند. در همین راســتا 
مشــخصات کامل این دســتگاه اندروید 

فاش شده است.
»گلکســی تب اکتیو3« در حقیقت 
جانشین »گلکســی تب اکتیو2« است که 
در سال 2017 میادی به بازار عرضه شد. 
ســری تبلت های اکتیو سامسونگ برای 
مقاصد صنعتی ســاخته شــده و بنابراین 
فاصله زمانی 3 ساله بین عرضه مدل های 

آن، کمی طولانی به نظر می رسد.
نخســتین بار در ماه جــولای این 
دستگاه با کد SM-T۵۷۵ در وب سایت 
»گیک بنچ« رصد شد. طبق اطاعات فاش 
شــده در ماه جولای این دســتگاه دارای 
تراشــه Exynos۹8۱۰  با ۴ گیگابایت 

RAM و سیستم عامل اندروید 10 بود.
اکنون  وب سایت »سام موبایل« در 
گزارشی جدید بقیه مشخصات  »گلکسی 
تب اکتیو3« را فاش کرده است. این دستگاه 
دارای گواهینامه MIL-STD 810 برای 
مقاومت بالا است. همچنین تبلت مذکور 

بــا دو گزینــه حافظه داخلــی 6۴ و 128 
گیگابایت عرضه می شــود.  مشتریان می 
توانند نسخه این دستگاه با ویژگی اینترنت 

LTE را نیز انتخاب کنند.
عاوه بر تمام این موارد، »گلکســی 
تب اکتیو3« دارای یک پنل ال ســی دی 8 
اینچی با وضوح 1920 در 1200 پیکســل 
است. دستگاه به استاندارد بلوتوث5 مجهز 
است و از قلم هوشمندSpen نیز پشتیبانی 

می کند.
باتــری این تبلت سامســونگ نیز 
5050 میلــی آمپری اســت . هنوز زمان 
رونمایی این دستگاه مشخص نیست اما 
با توجه به اطاعات موجود پیش بینی می 
شود سامسونگ »گلکسی تب اکتیو3« را 

در روزهای آینده رونمایی کند.

مشخصات تبلت سامسونگ با باتری 5050 میلی آمپری فاش شد

گروه علمی و آموزشــی- گوگل 
مشــغول طراحی لوگــوی جدیدی برای 
جی میل است و به نظر می رسد قصد دارد 
تغییرات و ارتقاهایی در این سرویس خود 

ایجاد کند.
به نظر می رسد گوگل مشغول طراحی 
لوگویی جدید برای سرویس جی میل است. 

این خبر به معنای تغییراتی اساسی در 
سرویس ایمیل این شرکت است.

گــوگل تصویری را به وب ســایت 
»Google ۵ ۹to« فرســتاده کــه لوگوی 
جدیــد و در حال طراحــی جی میل در آن 

دیده می شود.
به نوشته این وب سایت لوگوی نهایی 

به رنگ های آبی، ســبز، قرمز و زرد خواهد 
بود که تفاوت زیادی با طرح ســفید و قرمز 
فعلی دارد و با لوگوی ســرویس های دیگر 
گوگل ســازگاری بیشتری خواهد داشت. 
همچنین در طراحی لوگوی جدید، پاکت 

نیز حذف می شود.
به طــور معمول همراه بــا طراحی 

لوگوهای جدید برای سرویس های گوگل، 
تغییرات و ارتقاهایی بزرگ نیز در آنها ایجاد 
می شود. بنابراین احتمال دارد جی میل نیز در 

آینده تغییراتی داشته باشد.
 ســخنگوی گوگل صحــت طرح 
 ۵ ۹to« لوگوی ارســالی به وب ســایت

Google« را تأیید کرده است.

جی میل صاحب لوگوی جدید می شود
گــروه علمی و آموزشــی- یک 
شــرکت آمریکایی از تولید پنکه ســقفی 
هوشــمندی خبر داده که از طریق توزیع باد 
و انتشــار اشعه ماورا بنفش می تواند محیط 
را ضدعفونی و ویروس کرونا را نابود کند. 
شرکت بیگ اسفن، پنکه سقفی هوشمندی 
به نام هایکو تولید کرده که در ظاهر تفاوتی با 

پنکه سقفی های دیگر ندارد، اما یک فن ویژه 
در درون آن کار گذاشــته شده که هوا را به 
سرعت در محیط های بسته جابجا کرده و از 
اشعه ماورا بنفش هم برای گندزدایی محیط 
استفاده می کند. پنکه سقفی یادشده که 1750 
دلار قیمــت دارد، می توانــد ویروس های 
کرونا و ســارس را نابود کند. بررسی هایی 

که بر روی عملکرد این فن توسط مؤسسه 
اینوویتیو بیوآنالیسیس صورت گرفته حاکی 
از آن است که 5 دقیقه کار کردن فن یادشده 
باعــث کاهــش ۴8 درصــدی آلودگی به 

ویروس کرونا در محیط اطراف می شود.
نکته قابل توجه آن اســت که این رقم 
در صورت 10 دقیقه فعالیت پنکه یادشــده 

به 86 درصد افزایش می یابد. در نهایت اگر 
این فن بیــن 10 تا 20 دقیقه فعالیت کند تا 
99.99 درصــد از ویروس های کرونا را در 
یک محیط بســته نابود می کند. قرار است 
برای کسب اطمینان از کارایی این محصول 
بررسی های مستقل بیشتری روی آن انجام 

شود.

پنکه سقفی هوشمند قاتل ویروس کرونا

ادامه صفحــه 3- یک توجیه که 
در ممیزی وجود دارد این اســت که 
هر اثری منتشــر می شود یک غذای 
روحی اســت و ممکن است این غذا 
مسموم باشد. پس باید جلوی ورود 
غذای مسموم به جامعه گرفته شود. 

نظر شما چیست؟
باید به آنها بگویم به شما ربطی ندارد 
که غذا مسموم باشد، شاید یک نفر بخواهد 
غذای مســموم بخورد و خودش را بکشد. 
امــا همه که این کار را نمی کنند. حالا اینکه 
مگر توانســته اند جلوی غذای مسموم را 
بگیرند؟ موسیقی زیرزمینی از کجا درآمده؟ 
چون نگذاشــتند مردم کارشان را بکنند و 
جلوگیری کردند موسیقی زیرزمینی بیرون 
آمــده و جلویش را هم نمی توانند بگیرند. 

امروز دنیا دنیای دیگری است.
 شــما قائل به هنر سیاســی 

هستید؟
سیاســت بــه تمــام ارکان زندگی 
اجتماعی مردم ورود کرده اســت. در ایران 
همه چیز را سیاســی کرده اند. حتی اگر در 
دکان نانوایی به وضعیت آرد هم اعتراضی 
بشــود می گویند کار سیاســی انجام شده 
اســت. حتی »ربنا« را یک دعای سیاســی 
کردند. این سیاســت اســت که به حق و 
حقوق هنرمندان ورود کرده اســت وگرنه 

هنرمندان کاری به سیاست ندارند.
 یعنــی هنرمندان خودشــان 
دوست ندارند وارد سیاست شوند؟

ابدا، سیاست است که به هنرمندان کار 
دارد و جلوی کارشان را می گیرد.

 چه کار باید کرد؟
من دیگــر درباره آن حرف نمی زنم. 
مردم بایــد در این باره تصمیم بگیرند چه 
کار می کنند. یا آن کسانی که حق ندارند در 
کار مردم دخالت کنند باید بفهمند که نباید 
سیاســت را وارد همه ارکان زندگی مردم 
کنند. در آخر هم خودشان خسته می شوند 
و هم مــردم را از کار و زندگی می اندازند. 
همه چیز سیاســی شده، موسیقی، ورزش، 
کتاب، فرهنگ و... . سیاســت و دولت باید 

در خدمت اینها باشد.
 ولی قبــول داریــد که برخی 

هنرمنــدان در خدمــت سیاســت 
هستند؟

خیلــی. اینهــا آدم های بیچــاره و 
بی مایه اند که به دنبال قدرت هستند.

 پس می توان گفت که هنرمندان 
باید سیاســت را بشناســند ولی 

سیاسی نباشند؟
مســئله این است که یک بار شما در 
مبارزه با سیاســت هستید و همه چیز را به 
نفع خودتان و به نفع افکارتان دارید سیاسی 
می کنید. این کار خوبی نیست. بعد سیاست 
کاری می کند که مردم را به مقابله با خودش 
دعوت می کند. چرا باید سیاست طوری در 
زندگی مردم دخالت کند که مردم و هنرمند 

را به دعوا در مقابل خودش بطلبد.
 این بینش بالای هنرمند است 
که موقعیت را بشناسد و بر اساس 
آن شــعر و آهنــگ را انتخاب کند و 

هم گام با مردم باشد.
یک وقت هست مردم زندگی عادی 
دارند و شما اگر بیایید حرف سیاسی بزنید 
می خندند. وقتی سیاست برای مردم باشد 
حرف دیگری اســت؛ یعنی همه کار برای 
زندگی دادن به مردم انجام می دهد. هنرمند 
هم چون جزئی از مردم است، از برنامه هایی 
که سیاســت برای مردم و رفاه جامعه دارد 

بهره مند می شود. 
 یعنــی آنجایی کــه هنرمند 
تشخیص می دهد کاری به نفع مردم 

است باید وارد شود؟
وظیفــه دارد حرف مردم را در مقابل 
سیاست بزند. بعضی از هنرمند ها هم حاضر 

نیستند این کار را انجام دهند.
 آیا این عیب هنرمند محسوب 

می شود؟
نــه عیبــش نیســت؛ می گوید دلم 
نمی خواهد این کار را بکنم، دوســت دارم 
زندگی خودم را داشــته باشم. برخی دیگر 
هــم نمی توانند تحمل کنند و می گویند ما 

می خواهیم حرف مردم را بزنیم.
 چندسالی هست که با سازهای 
ابداعــی خودتان کنســرت برگزار 
می کنید. لطفا یک ارزیابی از سازهای 

خودتان داشته باشید.

اگر همین ها را بتوانیم خوب معرفی 
بکنیم که هنرمندان از این ســازها استفاده 
کنند و مردم بشــنوند و خاطره ای برایشان 
ایجاد کند، مفید خواهد بود چراکه ســازها 
را تهیه می کنند و می نوازند و ارتباط برقرار 
می کننــد. البته این زمان می خواهد. در این 
شش- هفت سالی که این سازها را ساختم، 
متأسفانه در ایران به دلیل اینکه ممنوع الکار 
بودم نتوانســتم آنهــا را به صحنه ببرم. این 
سازها برای ایرانی ها در داخل ایران ساخته 
شده ولی هنوز شناخته نشده اند. هرچند با 
این ساز ها در خارج از کشور کنسرت دادم 
و سازها خیلی خوب روی صحنه خودشان 
را نشــان دادند و هرکس شنیده بسیار لذت 
برده است. البته جلوه کردن ساز به توانایی 
نوازنده بســتگی دارد، چون ساز را نوازنده 
معرفی می کند نه ســازنده آن. من سال ها 
نیاز به این صدا هــا را تجربه و حس کردم 
و بعد به سازســازی پرداختــم که کاری 
بســیار وقت گیر و هزینه بر است و در کل 
کار سختی است. ساز وقتی از کارگاه بیرون 
می آید و می خواهیم به صدایش بیاوریم باید 
کلــی وقت صرف کنیم تا به آن صدایی که 
می خواهیم برسیم. خوشبختانه این سازها تا 
اینجا خیلی خوب خودشان را نشان دادند. 
از این 15-16 ســازی که طراحی کردم و 
ســاختم، بعضی هایش فقط یک نوع دارند 
و هنــوز ادامه ندادم. بعضــی هم هر کدام 
چهار، پنج نوع دارند که در ارکســتر های 
مختلف استفاده می کنم. نوازندگان خارجی 
وقتی با این سازها برخورد می کنند و با آنها 

می نوازند خیلی از آنها خوششان می آید. 
نوازندگانی از آمریــکا، کانادا، اروپا 
و روســیه در گروه مــا بودند که خیلی این 
ســازها را دوست داشتند و وقتی سازها را 
از آنهــا گرفتم، خیلی ناراحت بودند. زمان 
می خواهد که مردم ایران این ســازها را در 
صحنه ببینند و با آنها آشــنا شوند. نوازنده 
هم باید با این ســازها ارتباط برقرار کند و 
هر ســازی که به نوازنــده می دهند، باید 
شــخصیت آن را درک کند و بداند چه نوع 
صدایــی از آن در بیاورد و چه ملودی هایی 
با این ساز بهتر نواخته می شود. برای مثال، 
اگر یک قطعه برای نی نوشــته شده باشد، 

وقتی برای ســنتور نوشته می شود، تفاوت 
دارد. هنرمندانی هستند که سازهای دیگر 
می نوازند و ســازهای من را هم می نوازند 
اما باید با این ســاز چند سال زندگی کنند 
و با فضای آن آشنا شوند. بعد هم براثر زیاد 
نواختن و زیاد شنیدن ازسوی مردم خاطره 
ایجاد شــود. سازهای من در ایران هنوز به 
جایی نرسیده اند که خاطره ایجاد کنند و من 
منتظرم این سازها روزی در صحنه باشند و 

مردم آنها را بشناسند.
 آیا معتقدید ســازهای شــما 

نوازنده مخصوصی می خواهد؟
مثا درباره ســاز »ساغر« که نوازنده 
تار می تواند آن را بنوازد؛ نوازنده نباید فکر 
کند این تار است. بعد از چند وقت می بیند 
این ســاز ملودی های خــاص خودش را 
می خواهد. می توان ملودی های تار را هم با 
آن نواخت. پس این ساز وقتی لهجه خاصی 
دارد، باید ملودی های خاص خودش را پیدا 

کرد.
 معتقدیــد از ابتدا این ســاز را 

کسی فرا بگیرد؟
هم می تواند از ابتــدا یاد بگیرد؛ هم 
اینکه کســی که مثا ســنتور می نوازند، 
می توانــد تندر هم بنــوازد ولی نباید فکر 
کند همان ســنتور اســت، چون تکنیک و 
زمان بندی آن فرق دارد و فرم مضراب زدنش 
کاما تفاوت دارد. ســاز »دل و دل« را مثل 
ویلن می نوازند ولی ویلن نواز ایرانی خیلی 
بهتر با آن ارتباط برقرار می کرده و می گوید 

خیلی ایرانی است. 
وقتی یک چهارمضراب ســه گاه یا 
ابوعطا می نوازند، خیلــی آنها را راضی تر 
می کنــد تا وقتی با ویلــن می نوازند. چون 
این ساز پوســت دارد که شرقی تر است و 
احساس دیگری به نوازنده دست می دهد. 
تمام اینها در صورتی است که با ساز بنوازند 
تا با ســاز آشنا و دوست شوند. با ساز باید 
معاشــقه کرد تا بتوان صدای آن را خوب 
درآورد. پس نوازنده خیلی مهم است که ساز 
را چطــور می نوازد و آن را معرفی می کند. 
هنوز به علت اینکه من شش سال است که در 
ایران کنسرت نداده ام، مردم ایران هنوز ساز 

من را درست در صحنه ندیده اند.

در ایران سیاست به همه ارکان زندگی مردم 
وارد شده است
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